



## PBG OMAN INSIGHTS

### Startups & Tax: Navigating Challenges With Simplicity

Entrepreneurship is thriving across globe, driven by first-generation founders with bold ideas. However, alongside innovation comes the often-overlooked reality of tax and compliance.

From my experience working with founders, investors, and CFOs, I have seen that taxation itself is rarely the real challenge – the lack of clarity is. When startups understand the purpose and mechanics of tax laws, compliance becomes a strategic advantage rather than a burden.

In the early stages, founders naturally focus on product and market fit, often leaving tax considerations for later. This delay frequently results in unexpected challenges related to legal structure, VAT registration, cross-border transactions, and investor funding. I believe choosing the right legal structure early – one that is simple yet scalable – helps avoid costly restructuring in the future.

VAT remains one of the most misunderstood areas, especially in the GCC. I have observed startups either registering too late and facing penalties or registering too early and increasing administrative workload unnecessarily. A clear understanding of thresholds, taxable supplies, and correct invoicing, now supported by e-invoicing systems, simplifies compliance and strengthens financial credibility. Cross-border operations add further complexity through place-of-supply rules, reverse charge mechanisms, and permanent establishment risks. Early advisory support prevents unplanned liabilities. Another common misconception I encounter is treating investor funds as revenue, which can distort both tax and financial reporting.

Strong expense discipline, digital tax systems, and adopting a CFO mindset early build investor confidence and enable sustainable scaling.

My belief is clear: tax should be simple, not stressful. When startups embed clarity and discipline from Day 1, compliance becomes a pillar that supports growth rather than a hurdle.

**-Authored By Sanjay Gagarani Premier Brains Global**

## ABOUT US



Countries



Years in service



Customers

## WHY PREMIER BRAINS GLOBAL

- **Member firm of Audit Trust International – 115+ countries**
- **Strong regional presence backed by expert partners**
- **Industry expertise across infrastructure, real estate, energy, trading, FMCG & more**
- **Tailored solutions with a focus on trust, transparency & quality**

## OUR CORE SERVICES

- ✓ Audit & Assurance
- ✓ Tax Consulting
- ✓ ICV certification
- ✓ E - invoicing
- ✓ Business Advisory
- ✓ Company Incorporations
- ✓ Company Liquidations
- ✓ Digital Transformation
- ✓ Outsourced Accounting
- ✓ Merger & Acquisitions Consultancy

## CONTACT US



**SAID NASSER AL SAADI**

Partner – Tax

M: +968 9841 1145

E: [nasser.alsadi@premier-brains.com](mailto:nasser.alsadi@premier-brains.com)

W: <https://om.premier-brains.com/>



**SANJAY TIWARI**

Partner - Finance & Strategy

M: +968 9980 6812

E: [sanjay.tiwari@premier-brains.com](mailto:sanjay.tiwari@premier-brains.com)

W: <https://om.premier-brains.com/>



**RAVIPRKASH DEORA**

Partner - Risk & Advisory

M: +968 7948 6245

E: [raviprakash.deora@premier-brains.com](mailto:raviprakash.deora@premier-brains.com)

W: <https://om.premier-brains.com/>



**RISHI AGGARWAL FCA**

Partner – Audit & Assurance

M: +968 9829 2633

E: [rishi.aggarwal@premier-brains.com](mailto:rishi.aggarwal@premier-brains.com)

W: <https://om.premier-brains.com/>



**RISHI CHAWLA**

Partner - Quality Assurance

E: [rishi@premier-brains.com](mailto:rishi@premier-brains.com)

W: <https://om.premier-brains.com/>

## رؤى شركة بي بي جي عُمان

### من نحن

### الشركات الناشئة والضرائب: مواجهة التحديات ببساطة

يشهد قطاع ريادة الأعمال ازدهارًا ملحوظًا حول العالم، مدفوعًا برؤاد أعمال من الجيل الأول يحملون أفكارًا جريئة وطموحة. إلا أن هذا الابتكار غالبًا ما يرافقه واقع مهم يتم تجاهله أحيانًا، وهو الضرائب والالتزام التنظيمي.

ومن خلال خبرتي في العمل مع المؤسسين والمستثمرين والمديرين الماليين، لاحظت أن الضرائب بحد ذاتها نادرًا ما تكون التحدي الحقيقي، بل إن غياب الوضوح هو التحدي الأكبر. فعندما تفهم الشركات الناشئة أهداف القوانين الضريبية وآليات تطبيقها، يتحول الالتزام من عبء إلى ميزة استراتيجية.

في المراحل الأولى، يركز المؤسسون بطبيعتهم على المنتج وملاءمته للسوق، وغالبًا ما يُجولون الجوانب الضريبية إلى مراحل لاحقة. هذا التأجيل يؤدي في كثير من الأحيان إلى تحديات غير متوقعة تتعلق بالهيكل القانوني، والتسجيل في ضريبة القيمة المضافة، والمعاملات العابرة للحدود، وتمويل المستثمرين. وأرى أن اختيار الهيكل القانوني المناسب منذ البداية - هيكل بسيط وقابل للتوسع في الوقت ذاته - يساعد على تجنب عمليات إعادة الهيكلة المكلفة في المستقبل.

وتُعد ضريبة القيمة المضافة من أكثر المجالات سوء فهمًا، لا سيما في دول مجلس التعاون الخليجي. فقد لاحظت أن بعض الشركات الناشئة تسجل في الضريبة متأخرة فتتعرض لغرامات، بينما تسجل أخرى في وقت مبكر أكثر من اللازم مما يزيد العبء الإداري دون داع. إن الفهم الواضح لحدود التسجيل، والتوريدات الخاضعة للضريبة، ومتطلبات الفوترة الصحيحة - والمدعومة اليوم بأنظمة الفوترة الإلكترونية - يبسط الامتثال ويعزز المصداقية المالية. كما تضيف العمليات العابرة للحدود تعقيدات إضافية تتعلق بقواعد مكان التوريد، وآلية الاحتساب العكسي، ومخاطر المنشأة الدائمة، وهو ما يمكن تجنبه من خلال الاستشارة المبكرة والمتخصصة. ومن المفاهيم الخاطئة الشائعة أيضًا اعتبار أموال المستثمرين إيرادات، الأمر الذي يؤدي إلى تشويه كل من التقارير الضريبية والمالية.

إن الانضباط في إدارة المصروفات، واستخدام الأنظمة الضريبية الرقمية، وتبني عقلية المدير المالي في مرحلة مبكرة، كلها عوامل تعزز ثقة المستثمرين وتمكّن الشركات الناشئة من التوسع المستدام.

وقناعتي واضحة: يجب أن تكون الضرائب بسيطة وليست مصدرًا للتوتر. فعندما تدمج الشركات الناشئة الوضوح والانضباط منذ اليوم الأول، يصبح الالتزام ركيزة داعمة للنمو وليس عائقًا في طريقه.

من تأليف سانجاي غاغارانى | بريميير برينز جلوبال -



### لماذا شركة بريميير برينز جلوبال؟

- شركة عضو في أوديت ترست إنترناشونال - في أكثر من ١١٥ دولة
- حضور إقليمي قوي مدعوم بشركاء خبراء
- خبرة واسعة في قطاعات البنية التحتية والعقارات والطاقة والتجارة والسلع الاستهلاكية السريعة وغيرها
- حلول مُخصصة تركز على الثقة والشفافية والجودة

### خدماتنا الأساسية

- ✓ التدقيق والضمان
- ✓ الاستشارات الضريبية
- ✓ شهادة القيمة المحلية المضافة
- ✓ الفوترة الإلكترونية
- ✓ الاستشارات التجارية
- ✓ تأسيس الشركات
- ✓ تصفية الشركات
- ✓ التحول الرقمي
- ✓ المحاسبة المُسندة إلى جهة خارجية
- ✓ استشارات الاندماج والاستحواذ

### تواصل معنا



سعيد ناصر السعدي

شريك - الضرائب  
م: ٩٦٨ ٩٨٤ ١١٤٥+  
ب: ناصرالسعدي@بريميير-برينز.كوم  
و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



انجاي تيواري

شريك - المالية والاستراتيجية  
م: ٩٦٨ ٩٩٨ ٦٦١٢+  
ب: سانجاي تيواري@بريميير-برينز.كوم  
و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



رافيراكاش ديورا

شريك - المخاطر والاستشارات  
م: ٩٦٨ ٧٩٤٩ ٦١٢٤+  
ب: رافيراكاش ديورا@بريميير-برينز.كوم  
و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



ريشي أغاروال ف-س-أ

شريك - التدقيق والضمان  
م: ٩٦٨ ٩٦١٩ ٦١٣٣+  
ب: ريشي أغاروال@بريميير-برينز.كوم  
و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/



ريشي تاشولا

شريك - ضمان الجودة  
ب: ريشي@بريميير-برينز.كوم  
و: هنتبس://أوم.بريميير-برينز.كوم/